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معاون اول رییس جمهور در  جلسه شورای عالی مناطق آزاد :

 اجرای  طرح  های عمرانی و خدماتی 
در مناطق آزاد با جدیت پیگیری شود

اقتصاد کیش   -     جلسه شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی صبح روز گذشته  
به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد. 

اسحاق جهانگیری در این نشست  با تأکید بر اینکه مناطق آزاد با هدف تبدیل شدن به 
کانون های مهم سرمایه گذاری، تولید و اشتغال در کشور ایجاد شده است، از روند توسعه 
و فعالیت های عمرانی انجام شــده در این مناطق ابراز خرســندی کرد و گفت: برنامه تهیه 
شده از سوی دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد برای اجرای 310 طرح عمرانی و خدماتی 

تا سال 1400 باید با جدیت پیگیری شود.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره به حجم ســرمایه گذاری 62 هزار میلیاردتومانی 
برای پیشبرد این طرح ها ظرف امسال و سال آینده تصریح کرد: بهره برداری از این طرح 

ها موجب افزایش تولید و اشتغال و در اقتصاد کشور اثرگذار خواهد بود.
جهانگیری ادامه داد: همه دستگاه ها باید کمک کنند تا طبق برنامه ریزی های انجام 
شده این طرح ها اجرایی شود و دبیرخانه شورا در جلسات آتی شورای عالی مناطق آزاد 

گزارشی از میزان پیشرفت فیزیکی و زمان بندی اجرای طرح ها ارائه کند.
معاون اول رییس جمهور با تأکید بر همت مضاعف همه مسئولان و مردم به منظور 
ایجاد جهش در تولید و اشــتغال در ســال جاری گفت: واحدهای آسیب دیده از کرونا در 

مناطق آزاد نیز می توانند از تسهیلات 50 هزار میلیارد تومانی دولت استفاده کنند.
جهانگیری با بیان اینکه برای دریافت این تسهیلات شرایط آسانی از سوی دولت در 
نظر گرفته شــده است، اظهار امیدواری کرد: تا پایان خردادماه همه واحدهای آسیب دیده 

از بحران کرونا بتوانند از این تسهیلات بهره مند شوند.
معاون اول رییس جمهور تأکید کرد:  هدف دولت از پرداخت تسهیلات با نرخ سود 
پایین حفظ اشتغال در کشور است و کسب و کارهایی نظیر هتل ها، رستوران ها و بخش 
های مرتبط با گردشــگری که در مناطق آزاد فعال هستند به سرعت با ثبت اطلاعات خود 

در سامانه ذی ربط از تسهیلات بهره مند شوند.
جهانگیری همچنین با اشاره به ایجاد پنجره واحد خدمات مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
تصریح کرد: این پنجره واحد باید فعالیت را برای ســرمایه گذاران، صادرکنندگان و وارد 
کنندگان آسان کند و دبیرخانه منطقه آزاد می تواند از تجربه وزارت امور اقتصاد و دارایی 

در راه اندازی پنجره واحد تجارت استفاده کند.
پیش از سخنان معاون اول رییس جمهور دبیر شورای عالی مناطق آزاد در گزارشی 
از برنامه های رونق تولید در مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی به میزان سرمایه 
گذاری و حضور گسترده بخش خصوصی و نیز تفکیک برترین پروژه های در حال احداث 
اشــاره کرد و گفت: 310 پروژه در حوزه های تجاری، صنعتی، کشــاورزی و گردشگری 
تاســال 1400 در این مناطق به بهره برداری می رســد که موجب اشتغالزایی برای بیش از 

66 هزار نفر خواهد شد.
مرتضی بانک با تأکید بر نگاه به تولید، تقویت زیرساخت ها و افزایش صادرات در 
برنامه های دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد، از جذب 325 میلیون یورو سرمایه خارجی 
برای پیشبرد این طرح ها خبر داد و گفت: در هفت سال گذشته تراز تجاری مناطق آزاد مثبت 

بوده و شش میلیارد دلار صادرات غیرنفتی به کشورهای خارجی داشته ایم.
وی به عملکرد مناطق آزاد در پیشبرد برنامه های اقتصاد مقاومتی اشاره کرد و گفت: در 
دانش بنیان کردن فعالیت ها 191 درصد، جذب سرمایه گذاری خارجی 102 درصد، توسعه 
تولیدات 106 درصد و توسعه صادرات 96 درصد اهداف مشخص شده محقق شده است.
در این جلســه که وزرای امور اقتصاد و دارایی، راه و شهرســازی، میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشــگری حضور داشــتند از پنجره واحد خدمات مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی رونمایی شد. این پنجره واحد با هدف توسعه دولت الکترونیک از طریق شفافیت 
عملکرد، سهولت دسترسی به خدمات، یکپارچگی فریندهای کاری و بهبود کیفیت ارائه 

خدمات تحقق یافته است.
در این جلســه همچنین نصاب معاملات ســازمان های مناطق آزاد تجاری صنعتی، 
اصلاح محدود طرح جامع منطقه اقتصادی جهان آباد همدان، طرح جامع منطقه اقتصادی 
زرندیــه، طرح جامع منطقه ویژه ارگ جدید بم و طرح جامع منطقه ویژه اقتصادی مهران 

به تصویب اعضا رسید.
همچنین انتصاب حســابرس و بازرس قانونی ســازمان منطقه آزاد تجاری صنعتی 
چابهار، طرح تملک دارایی های سرمایه ای منطقه آزاد قشم و اصلاح شیوه نامه محاسبه و 

دریافت عوارض شهری در مناطق آزاد به تصویب رسید.

کارکرد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور اگرچه طی سال های اخیر بارها در تیرراس انتقاد برخی کارشناسان و نمایندگان مجلس قرار گرفته است اما برآوردها نشان می دهد که اقدامات قابل توجهی در 
حوزه های اقتصادی و تجاری در این مناطق انجام شده است. به طوری که حتی با وجود تحریم های خارجی علیه کشور، روند ورود سرمایه گذاری های داخلی و خارجی با توجه به جذابیت و توانایی موجود 

در این مناطق قطع نشده است. 

سرمایه گذاران و فعالین بخش خصوصی  مورد حمایت
منطقه آزاد کیش  هستند 

 گفتگــوی  روزنامه »جهان صنعت« 
بــا مدیرعامل منطقه آزاد تجاری- صنعتی 

کیش را در ادامه می خوانید:
با توجه به تاثیرپذیری اقتصاد 
ایــران و دنیا  از ویــروس کرونا، 
اقتصاد جزیــره کیش طی ماه های 
اخیر چقدر تحــت تاثیر قرار گرفته 

است؟ 
برآوردهای نسبی حاکی از آن است 
که جزیره کیــش از بعد اقتصادی به دلیل 
تبعات ناشی از شیوع ویروس کووید-19 
در کشور، حدود 4 تا 5 هزار میلیارد تومان 
خســارت دیده است. در واقع در حالی که 
ما از ســال گذشته  برای برگزاری نوروز و 
جشنواره نوروزی به خصوص در جزیره 
کیش کــه یکی از پرترددترین مکان ها در 
این ایام اســت خودمان را آماده می کردیم، 
با شــیوع این ویروس در کشــور روبرو 
شدیم. به طوری که تمام برنامه ریزی های 
نــوروزی به بحث مقابلــه با این ویروس 
اختصاص پیدا کرد و به صورت تدریجی 
برنامه هایی در دســتور کار قرار گرفت. بر 
این اساس هتل ها ،تمام مراکز گردشگری 
و بازارها، از 28 اســفند تا 25 فروردین به 
طور کامل تعطیل شد. به این ترتیب و بنا به 
تصمیماتی که در شورای سلامت و کمیته 
های تخصصی صورت گرفت، کیش یک 
ماه در قرنطینه کامل قرار گرفت به طوری 
که حتی یک مســافر در این زمان به کیش 
وارد نشد. در حالی که در زمان مشابه سال 
قبل حدود 140 پرواز ورودی و خروجی 

به کیش وجود داشت. 
همکاری اصناف و بازاریان از 
زمان شیوع این ویروس در جزیره 

کیش چطور بوده است؟ 
تعطیلی مراکز گردشگری در کیش که 
یکی از پایه های مهم فعالیت های اقتصادی 
این جزیره هســتند، آثار زیانباری به لحاظ 
اقتصــادی به دنبال داشــت. این در حالی 
اســت که به طور حتم اصناف و بازاریان 
نیز که همه ســال را منتظــر رونق ایام عید 
برای کســب درآمد بودند نیز با مشکلات 
زیادی روبرو شدند. اما با این حال همکاری 
قابل توجهی را از سوی بخش خصوصی 
شاهد بودیم  به طوری که اصناف و فعالان 
بخش خصوصی قبل از ما گام های اصلی 
را برداشــتند و به عنوان الگویی برای دیگر 
قسمت های کشور معرفی شدند . از طرفی 
مالکین مغازه ها نیر اجاره مســتاجران را 

بخشــیدند . همچنین هتل داران با وجود 
اعلام پذیرش قبلی مسافران، هتل ها را به 
موقع تعطیل کردند . به طور کلی همکاری 
خوبی از سوی فعالان اقتصادی در این زمینه 
صورت گرفت اما بــا این وجود کرونا به 
لحاظ اقتصادی آثار سخت و سنگینی را به 
دنبال داشــته است . از این رو طبیعتا باید با 
برنامه اساســی و جدی این آثار را به شکل 

صحیحی مدیریت و جبران کرد . 
برای پســاکرونا چــه برنامه 

هایی در دستور کار دارید؟ 
اقدامی که ما در جزیره کیش شروع 
کردیــم و از آن غافل نبودیــم این بود که 
همزمان با بحث های ناشی از مقابله با کرونا 
از نیمه دوم اسفند و تعطیلی مراکز، ستادی 
را برای مسائل بعد از این ویروس یعنی پسا 
کرونــا راه اندازی کردیم.همچنین به دلیل 
همراهی خــوب بخش خصوصی، تولید 
کنندگان و تاجران، مســوولیت کارگروه 
های تخصصی به عهده بخش خصوصی 
گذاشــته شــد و ســتادی تحت عنوان 
پســاکرونا شکل گرفت که در چهار گروه 
سرمایه گذاری، صنعت، تجارت و بازاریان 
و  همچنیــن جامعه هتل داران به ترتیب با 
ریاست مدیر عامل  انجمن سرمایه گذاران 
کیش، مدیر عامــل  جامعه صنایع کیش، 
مدیر عامل جامعه  بازاریان و رییس جامعه 
هتلــداران فعالیت خود را در زمینه برآورد 
خســارت ها و پیش بینی هایی که باید در 
آینده داشته باشند آغاز کردند. روسای این 
4 گروه در حال حاضر جلسه های متعددی 
با حضور سرمایه گذاران اقتصادی جزیره 
کیش دارند که حاصل آن ارزیابی خسارت 
و اقداماتی است که باید در دستور کار قرار 
بگیرد. همچینین این جلســه ها مصوبات 
اجرایی خوبی نیز به دنبال داشــته است و  
بــه هر حال تلاش ما این اســت که بعد از 
کنترل بیمــاری در جزیره کیش، فعالیت 
های اقتصادی به حالت عادی بازگردد.  در 
این خصوص از 25 اردیبهشت پروازها نیز 
به حالت عادی بر میگردد و شــرکت های 
هواپیمایی ) ایرلاین ها( می توانند با رعایت 
تمام پروتکل های بهداشتی، به کیش پرواز 

داشته باشند. 
برای مقابله با ویروس کرونا 
در کیش چه اقدامات دیگری صورت 

گرفته  است؟ 
تجهیزات مقابله با ویروس کرونا از 
همان ابتدا مورد توجه قرار گرفت به طوری 

که دســتگاه های تست کرونا خریداری و 
در جزیره مستقر شد. همچنین  تونل های  
ضدعفونــی در مکان هــای پرجمعیت و 
پررفت و آمد در جزیره مستقر شده است. 
ایــن در حالی اســت که در این خصوص 
فرهنگ سازی نیز انجام شده است به طوری 
که امیدواریم مردم بومی و مسافران الزامات 
بهداشتی برای مقابله با این بیماری را بیشتر 
رعایــت کنند تا هرچــه زودتر به چرخه 
اقتصادی برگردیــم چراکه پیش بینی این 
است که فعلا باید با این بیماری کنار بیاییم. 
نظر شــما در مورد پیوستن 
ناگهانی دبیرخانه شــورای عالی 
مناطق آزاد به وزارت امور اقتصادی 

و دارایی چیست ؟ 
اینکــه با تصویب مجلس، دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی 
و ویــژه اقتصادی به وزارت امور اقتصادی 
و دارایی منتقل شده است، بحثی مرتبط با 
مجلس و مربوط به حوزه سیاســتگذاری 
اســت. اما واقعیت این است که مجلسی 
هــا در دوره های مختلــف همواره به این 
موضوع علاقمند بودند که بتوانند نظارت 
و کنتــرل خاصی را بر عملکرد مناطق آزاد 
داشته باشند. این در حالی است که مناطق 
آزاد به ریاســت جمهــوری متصل بود و 
امکان ســوال بــرای نماینده های مجلس 
چندان فراهم نبود. از این رو  مجلســی ها 
تمایل داشــتندکه مناطق آزاد با وزارتخانه 
ای ارتباط داشــته باشد که بتوانند در مورد 
عملکرد آن ســوالات خود را مطرح کنند. 
این تصمیم  اکنون تبدیل به قانون شــده و 
در حــال حاضر اجرا می شــود. اگرچه به 
عقیده بنده، این قانون خوب نیست چرا که 
مناطق آزاد دارای قوانینی است که طبق آن 
بر عملکرد این مناطق نظارت می شود. در 
حالی که تصمیم مجلسی ها با قانون مناطق 
آزاد منافات دارد و اشــکالاتی هم در این 

بحث وجود دارد. 
البته از این نکته نباید غافل بود که در 
حال حاضر با توجه به اینکه دکتر مرتضی 
بانک  دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی به عنوان مشاور رئیس جمهوری 
فعالیــت می کند و تعامل خوبی با وزارت 
امور اقتصادی و دارایی دارد، هماهنگی ها 
مناسب اســت و کارها به خوبی پیش می 
رود. در ایــن میان مهمترین ویژگی ای که 
در شرایط فعلی در دبیرخانه وجود دارد و 
به عنوان استراتژی ما در سازمان منطقه آزاد 
کیش نیز دنبال می شود، شفاف سازی همه 

امور است که در حال انجام است. 
اخیرا  شاهد تقاضای مالیات از 
فعالان اقتصادی  مناطق آزاد بودیم  
که اعتراض هایی هم در پی داشــت 
،نظر شما در این خصوص چیست؟ 

دربــاره معافیت هــای مالیاتی ذکر 
این نکته لازم اســت که مناطق آزاد دارای 
قانونی مســتقل هستند به طوری که خود 
ســازمان و شــرکت های وابسته به آن 20 
سال معافیت مالیاتی دارند. از این رو حتی 
با انتقال دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد 
به وزارت امــور اقتصادی و دارایی به این 
موضوع خدشه ای وارد نشده است که البته 
نباید هم این اتفاق می افتاد. چرا که مناطق 
آزاد ایران به نسبت کشورهای دیگر کمترین 
معافیت مالیاتــی را دارند به طوری که در 
برخی کشورهای مجاور شاهد آن هستیم 
که مناطق آزاد دارای معافیت های مالیاتی 
50 ســاله، 70 ســاله و یا حتی مادام العمر 
هســتند. از این رو در کشور ما نیز ثبات در 
تصمیم گیری و قانونگذاری از اهمیت قابل 
توجهی برخوردار است به طوری که نمی 
توان بندهای قانونی و  تصمیم معافیت های 
مالیاتی مربوط به مناظق آزاد را تحت تاثیر 

بحث های داخلی کشور زیر پا گذاشت. 
در مجموع عملکرد مناطق آزاد 
و تجاری را چطور ارزیابی می کنید؟ 
آیا واقعا مناطق آزاد دروازه ای برای 

واردات هستند؟
واقعیت این اســت که در سال های 
اخیــر در مناطق آزاد اتفاقــات خوبی در 
حوزه تولیــد و تجارت افتاده اســت. به 
عبارتی در مقابل 5 میلیــارد دلار واردات 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور، حدود 
40 میلیارد دلار صادرات انجام شده است 
که حاکی از تراز تجاری مثبت اســت. این 
در حالی است که در هر یک از منطقه های 
آزاد نیــز واردات با صادرات برابری کرده 
است. بنابراین چنین گفته ای که مناطق آزاد 
دروازه ای برای واردات هســتند، بی پایه 
و اساس اســت و ارزش افزوده زیادی به 
وسیله این مناطق برای اقتصادکشور ایجاد 
شده است. به عنوان مثال منطقه آزاد کیش 
در جذب سرمایه گذاری داخلی در حوزه 
های اقتصادی نقش قابل توجهی داشــته  
اســت به طوری که اگر امکانات مناسبی 
برای جذب ســرمایه وجود نداشت، این 
ســرمایه ها از کشور خارج می شد. این در 
حالی اســت که در شرایط فعلی با وجود 
تحریم ها تلاش می شــود سرمایه خارج 

از کشور نیز به سرعت جذب شود چرا که 
یک ضرورت برای کشور است. 

به طور کلی اینکــه مناطق آزاد ذیل 
وزارت اقتصاد به لحاظ ســاختاری قرار 
گرفته است، مشــکل خاصی ایجاد نمی 
کنــد و در ماهیت فعالیت این مناطق تاثیر 
زیادی نداشته اســت. این در حالی است 
که  بحث مالیات نیز کاملا مســتقل از این 

موضوع است. 
با توجه به اینکه شدت ساخت 
 و ســاز  در کیش افزایش  یافته ، این 
نگرانی وجود دارد که این جزیره از 
نظر حجمی دچار مشکل شود. آیا در 
این خصــوص محدودیتی در نظر 

گرفته شده است؟ 
کیــش جزیــره ای بــا 91 کیلومتر 
مربع وســعت و پوشــش مرجانی است 
که ویژگی های خاصــی دارد و به عنوان 
یکی از 4 منطقه دنیا که بیشــترین اکسیژن 
خالص را دارند، یاد می شــود اما با توجه 
به اینکه این جزیره خیلی بزرگ نیست، در 
راســتای حفظ شرایط مناسب این جزیره 
و همچنیــن در مبحث تــاب آوری طرح 
جامعی در ســال 84 نهایی شده و در حال 
حاضــر نیز مراحل پایش آن در حال انجام 
اســت به طوری که ما خودمان را مکلف 
و ملزم به اجــرای این طرح کرده ایم. این 
در حالی اســت که مطالعات جدیدی نیز 
آغاز شده که مهمترین آن این است که 42 
کیلومتر ساحلی که ما در جزیره کیش داریم، 
مطابق استانداردهای بین المللی در دستور 

کار و بهره برداری قرار گیرد. 
برداشــت ما از طرح جامع این است 
کــه در افــق 1400 جزیره کیش جمعیت 
85 هزار نفری جمعیت داشــته باشــد که 
متناســب با آن فضای مســکونی تعریف 
شده است . همچنین نیاز به ملک مسکونی 
برای بومی ها نیز تکمیل اســت  و مشکلی 
در این زمینه وجود ندارد. اما موضوعی که 
در جزیره کیش وجود دارد این اســت که 
در این منطقه بسیاری از افراد مسکنی را به 
عنوان خانه دوم دارند. از این رو در کیش ما 
باید برای این موضوع نیز تعریفی را داشته 
باشــیم.  آنچه اهمیت دارد این است که ما 
باید در جزیــره کیش فضاهای عمومی و 
غیر اختصاصی را تقویت کنیم که در قالب 
فضای گردشــگری و برای استفاده عموم 

تعریف می شوند. 
وضعیت واگــذاری زمین در 
جزیره کیــش در حال حاضر به چه 

شکلی است ؟
به عقیده بنده، واگذاری زمین به پروژه 
های مختلف در منطقه آزاد کیش طی سال 
های اخیر می توانســت بهتر و هدفمند تر 
انجام شــود. از ایــن رو در حال حاضر به 
این مبحث چارچوب داده شــده و زمین 
ها برای فعالیت های اقتصادی طبقه بندی 
شده اســت به طوری که برای پروژه های 
مسکونی زمین ها حتما به مزایده گذاشته 
می شود. در حال حاضر در حوزه ساخت 
و ســاز متقاضی های زیادی در این منطقه 
وجود دارد اما  سازمان منطقه آزاد  کیش در 
شرایط فعلی مجوز تجاری نمی دهد چرا که  
به اندازه کافی در این حوزه ظرفیت داریم. 
از طرفی مجوزهای مسکونی نیز محدود 
شده است اما به دنبال توسعه فضای عمومی 
هستیم.   طی ماه های اخیر متقاضیان زیادی 
با ایده های خوب و مشــاوران قوی وجود 
داشــته اند که به علت محرز نشدن تمکن 
مالی آنها، زمینی به آنها واگذار نشده است. 

چرا که تجربه نشان داده طی سال های اخیر 
زمین به کسانی واگذار شده که سرمایه گذار 
واقعی نبودند و تنها واسطه گرانی بودند که 
زمین را به طور مجدد و غیرقانونی واگذار 

کردند. 
در واقع در شــرایط فعلی ما به عنوان 
سازمان منطقه آزاد کیش برای سرمایه گذار 
واقعی زمین داریم و حمایت های لازم را نیز 
انجام می دهیم اما در مقابل سرمایه گذاران 
غیرواقعی همچنان ایستادگی می کنیم. از 
طرفی   یکی از اقدامات مهم،  به روز کردن 
آیین نامه ها و شــیوه نامه ها بوده است به 
طوری که به عنــوان مثال آیین نامه هایی 
که  10 سال قبل نوشته شده بود و کاربردی 

نداشت، شفاف و به روز شد. 
در حــال حاضــر توســعه 
گردشــکری با محور هتل سازی در 

کیش چطور پیش می رود؟ 
در راستای توســعه گردشگری، تا 
کنون از هتل های موجود در جزیره کیش، 
استقبال زیادی شده است به طوری که هتل 
های تراز اول در کیش از ســوی توریست 
های خارجی مورد توجه قرار گرفته است. 
این در حالی اســت که از کشــور عمان و 
عراق پروازهای خارجی به صورت مستقیم 
انجام می شود. همچنین یک شهربازی در  
تراز جهانی در حال ســاخت است. اما در 
رابطه با هتــل ها باید گفت که  ما در حال 
حاضر 53 هتل فعال و همچنین 50 هتل در 
حال ســاخت در این منطقه داریم. این در 
حالی اســت که ضریب اشتغال هتل های 
موجود در جزیره کیش از همه کشور بیشتر 
است به طوری که حدود 65 درصد ضریب 
اشتغال به هتل های جزیره اختصاص دارد 

که رقم بالایی در طول سال است.
 نکته مهم اینکه هتل های با رده بندی 
بالا در جزیره کیش متقاضی بیشتری دارد 
و ایــن یک امتیاز برای این منطقه اســت . 
نکته مهمتر این اســت که کســانی که در 
جزیره کیش هتل ســازی میکنند، کسانی 
هســتند که در این حرفه تجربه دارند و در 
کیش و یا مناطق دیگر کشور هتل دارند و 
جزو برندهای خوب محسوب می شوند. 
برداشت بنده این است که در این حوزه باید 
کار زیادی انجام شــود و سطح کار را ارتقا 
دهیم.  به طور کلی راهبرد کلان ما در جزیره 
کیش توسعه پروژه های خاص گردشگری 

و فضاهای عمومی است. 
ساخت بیمارستان بین المللی 
کیش چرا  متوقف شده برای اجرایی 

شــدن این پروژه چــه  برنامه ای 
دارید؟ 

ایــن پــروژه یکــی از موضوعات 
اساسی اســت که در دستور کار قرار دارد 
و امیدواریم بعد از حدود 20 سال،  تا پایان 
سال جاری این بیمارستان را تعیین تکلیف 
کنیم . در حال حاضر برای اجرایی شدن این 
پروژه ســرمایه گذاران عمانی درخواست 
خــود را اعلام کرده اند. همچنین در داخل 
کشور نیز چند گروه اعلام آمادگی کرده اند 
که یکی از آنها به گروهی تعلق دارد که  در 
قالب طب سنتی ایرانی و چینی با یکدیگر 
تلفیق شده اند و درخواست پیشبرد پروژه 
را دارند. به طور کلی برای تقویت فعالیت 
حوزه توریســم درمانی، گرایش زیادی به 

فعال شدن این بیمارستان وجود دارد. 
حمایت دولت و سازمان منطقه 
آزاد کیش از سرمایه گذاران داخلی و 

خارجی تا چه حد جدی است؟ 
همــه تلاش ما در طی ماه های اخیر 

این بوده اســت که این باور را برای سرمایه 
گذاران موجود در جزیره کیش ایجاد کنیم 
که ســازمان در کنار آنها قرار دارد. در واقع 
ســرمایه گذار قدرتمنــد و توانمند برای 
منطقه آزاد و در مقابل ســازمان قدرتمند 
به لحاظ اقتصادی  برای ســرمایه گذار  هر 
دو  مزیت اســت. بر این اساس همه پروژه 
های بلاتکلیف و نیمه تمام مربوط به بخش 
خصوصی و سازمان منطقه آزاد فعال شد. 
به عبارت دیگر فضای عمومی به ســمتی 
رفته اســت که تمام پروژه های بلاتکلیف 
10 تا 17 ســاله مشغول کار هستند و یک 
کارگاه بزرگ ســاخت و ساز را در کشور 
ایجاد کرده ایم. آمارها حاکی از آن اســت 
کــه بیش از 11 هزار و 700 ســند و پایان 
کار املاک تجاری و مسکونی که سالها در 
انتظار بودند و مشــکلاتی داشتند، طی ماه 

های اخیر صادر شده است. 
در زمینه  شــرکت های دانش 
بنیان چــه اقداماتی صورت گرفته 

است؟ 
یکــی از محورهای اساســی که در 
جزیره کیش به آن پرداخته شــده و حتی 
مورد ســرمایه گذاری قرار گرفته اســت،  
بحث شــرکت های دانش بنیان اســت. 
در ایــن خصوص برای قــدم اول ما یکی 
از بهترین ســاختمان های جزیره کیش را 
خریداری کردیم و مرکز نوآوری کیش را 
برنامه ریزی کردیم. همچنین با پارک های 
علمی و فناوری کشــور تفاهم نامه امضا 
کردیم و همچنین با دانشــگاه های اصلی 
و مطرح کشور نیز مذاکرات نهایی را انجام 
دادیم. به این ترتیب در حال حاضر حدود 
30 شرکت در این مرکز مستقر شده اند و به 
طور کلی میتوان گفت که خوشبختانه روند 
استقرار شرکت های دانش بنیان در کیش 
مناسب است. همچنین ما در کنار اقدامات 
برای اینکه اکوسیستم را فعال کنیم، شهرک 
فناوری نوین و شــرکت دانش بنیان را در 
کیش طراحی کردیم تا برای ایده هایی که 
به مرحله تولید می رسند، فضای مناسبی را 
ایجاد کنیم. این در حالی است که همچنان 
از این ایده ها استقبال و حمایت می شود. 

شــرکت  توســعه  بــرای 
هواپیمایــی کیش ایر چه برنامه ای 

دارید؟ 
واقعیت این است که سازمان منطقه 
آزاد کیــش در رابطه با خصوصی ســازی 
کیــش ایر الزام دارد امــا با توجه به تجربه 
تلخــی که در رابطه با خصوصی ســازی 

شــرکت آب و برق داریم، مذاکراتی را با 
ســازمان خصوصی سازی انجام دادیم که 
این واگذاری از طریق بورس انجام شــود 
چرا که کیش ایر یکی از ظرفیت های خوب 

جزیره کیش و کشور است. 
سخن پایانی  ؟

آنچه در حال حاضر از اهمیت زیادی 
برخوردار می باشــد این است که دخل و 
تصرفی در قانون مناطق آزاد صورت نگیرد 
تا رشــد و توسعه در این مناطق در راستای 
توســعه تجارت  کشور اتفاق بیفتد. حتی 
به عقیده بنده در شــرایط اضطرار نیز نباید 
محدودیتی در این زمینه ایجاد شود چراکه 
به کل سیستم صدمه میزند. در واقع فلسفه 
فعالیت مناطق آزاد پیوند اقتصاد کشور به 
اقتصاد جهانی است. از این رو باید تلاش 
های لازم برای الگوســازی از کشورهای 
خارجــی و تعمیــم آن در مناطق مختلف 

کشور فراهم شود. 

دکتر مظفری مدیرعامل سازمان  منطقه آزاد کیش ؛

 اقتصاد کیش - منطقه آزاد کیش به عنوان یکی از مناطق نامدار 
در زمینه گردشگری داخلی و خارجی از جمله مناطقی است که نه تنها 
در حــوزه های اقتصادی- صنعتی، امور رفاهی و تفریحی کارنامه ای 
طلایی در اختیار دارد بلکه حتی در زمان شیوع ویروس کرونا در کشور 
توانســته در جهت برقراری امنیت و سلامت مردم نقش پررنگی را 

ایفا کند.
 این در حالی است که روند واگذاری زمین و جذب سرمایه گذار 
نیز در این جزیره به نســبت سال های گذشته تفاوت زیادی کرده 
اســت به طوری که در شرایط فعلی بســتری برای حضور دلالان و 
سودجویان در این منطقه وجود ندارد. از سوی دیگر اگرچه عده ای 
مناطــق آزاد را دروازه ای برای واردات می نامند اما اظهارات دکتر 
"غلامحسین مظفری" مدیرعامل  سازمان منطقه آزاد کیش گویای 
این مطلب است که مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی همچنان طبق 
فلســفه اولیه ایجاد خود یعنی توسعه صادرات و تجارت فعالیت می 
کنند به طوری که تراز تجاری این مناطق مثبت است. به عبارتی نه تنها 
واردات از صادرات در این مناطق پیشی نگرفته است بلکه حتی کمتر 
از صادرات است و یا در مواردی با آن برابری می کند. به گفته وی  در 
حال حاضر منطقه آزاد کیش در مقابل سرمایه گذاران غیر واقعی که 
تمکن مالی برای پیشــبرد پروژه ها را ندارند کوتاه نمی آید و به آنها 
زمین واگذار نمی کند. در واقع آنچه این روزها به عنوان راهبرد کلان 
از سوی مظفری در منطقه آزاد کیش مورد توجه قرار گرفته است، 

توسعه پروژه های خاص گردشگری و فضاهای عمومی است.

کیش جزیره ای با 91 کیلومتر مربع وســعت و پوشــش مرجانی است که ویژگی های خاصی دارد 
و به عنوان یکی از 4 منطقه دنیا که بیشــترین اکســیژن خالص را دارند، یاد می شــود اما با توجه 
به اینکه این جزیره خیلی بزرگ نیســت، در راســتای حفظ شرایط مناسب این جزیره و همچنین 
در مبحث تاب آوری طرح جامعی در ســال 84 نهایی شــده و در حــال حاضر نیز مراحل پایش آن 
در حــال انجام اســت به طوری که ما خودمان را مکلف و ملزم به اجــرای این طرح کرده ایم. این در 
حالی است که مطالعات جدیدی نیز آغاز شده که مهمترین آن این است که 42 کیلومتر ساحلی که ما 
در جزیره کیش داریم، مطابق اســتانداردهای بین المللی در دستور کار و بهره برداری قرار گیرد. 

منبع : روزنامه جهان صنعت 

با حکم رئیس جمهور؛

وزیر  صنعت، معدن و تجارت 
برکنار  ومدرس خیابانی  سرپرست شد

ســرویس سیاسی  -  رئیس جمهور روز گذشته  رحمانی وزیر صنعت ، معدن 
و تجارت را برکنار و  با صدور حکمی حســین مدرس خیابانی را به عنوان سرپرست  

این وزارت خانه منصوب کرد. 
متن حکم حجت الاسلام حسن روحانی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای مهندس حسین مدرس خیابانی

براســاس اصل 135 قانون اساســی و با عنایت به مراتب تعهد و سوابق مدیریتی 
ارزشــمندتان در حوزه صنعــت و بازرگانی، به موجب این حکــم جناب عالی را به 

سرپرستی »وزارت صنعت، معدن و تجارت« منصوب می نمایم.
انتظار دارد نظر به ضرورت توجه ویژه به جهش تولید که در شرایط تحریم های 
ظالمانــه موجب ارتقاء اقتدار و عزت ملی خواهد بود، ضمن افزایش هماهنگی درون 
سازمانی و تعامل مؤثر با دستگاه های ذیربط اعم از بخش دولتی و غیردولتی و صرف 
تمــام تــوان و وقت خود را نیز بــا بهره گیری از ظرفیت مجموعــه همکاران و آرای 
صاحب نظران نســبت به مدیریت بازار و تأمین کالاهای اساســی، ساماندهی قیمت 
خودرو، رفع موانع تولید و تعمیق ساخت داخل، کمک به توسعه صادرات غیرنفتی و 

بهبود فضای کسب و کار اقدام نمایید.
توفیق شما را در خدمت به ملت شریف ایران و نظام مقدس جمهوری اسلامی، 
بــا رعایت اصول قانون مداری، اعتدال گرایی و منشــور اخلاقی دولت تدبیر و امید از 

خداوند متعال مسألت دارم.
                                                                                            حسن روحانی        
رئیس جمهوری اسلامی ایران


